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ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:   29 de maig de 2017 
Horari:  20 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Bartomeu Gili Nadal,   batle 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Manuel Rocha Barrientos,  regidor 
Manuel Galán Massanet,  regidor 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Onofre Serra Vila,   regidor 
Ana María Comas Delgado,  regidora 
Jaume Alzamora Riera,  regidor 
Magdalena Maria Fernández,  regidora 
Immaculada Moreno Mayal,  regidora 
Assumpció Santandreu Ginard, regidora 
Amalio Arnandis Puig,  regidor 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta 24 d’abril de 2017. 
2. Aprovació, si s’escau, de l’adhesió al Pacte ciutadà per una Mallorca lliure de violències masclistes 
(modificat). 
3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA relativa a l’adscripció i la 
participació en el programa Ciutats Amigues de la Infància d’Unicef 2017-2018. 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’UIA , El Pi-Proposta per les 
Illes i PSOE relativa a la defensa de la sobirania fiscal per a les Illes Balears. 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA relativa a l’adhesió a la 
cooperativa de producció i consum d’energies renovables Somenergia, SCCL, en línia amb el 
compromís adquirit pel pacte de batles de promoure la reducció d’emissions de CO2. 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA relativa al rebuig a la 
transfòbia. 
7. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes d’abril de 2017 i a 15 de maig de 2017. 
8. Precs i preguntes. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
  
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de 24 d’abril de 2017 
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En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de 
règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament d’organització i funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el batle demana als 
membres de la corporació si algú té alguna observació a fer sobre l’acta del dia 24 d’abril  de 2017, de 
la qual se n’ha expedit, prèviament, una còpia de l’esborrany a cada regidor per al seu coneixement, 
rectificació d’errades o possible formulació d’al·legacions, si n’és el cas. 
 
Els reunits acorden, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i tretze els 
assistents, aprovar l’acta de la sessió de 24 d’abril de 2017. 
 
 
2. Aprovació, si s’escau, de l’adhesió al Pacte ciutadà per una Mallorca lliure de violències 
masclistes (modificat) 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vist que a la sessió del Ple de 25 de gener de 2016 es va acordar, per unanimitat, adherir-se al Pacte 
ciutadà per una Mallorca lliure de violències masclistes. 
 
Vist que ara la Direcció Insular d’Igualtat ha efectuat unes modificacions a aquest Pacte, per la qual 
cosa sol·licita als ajuntaments que s’hi adhereixin novament; 
 
Vist el Pacte ciutadà per una Mallorca lliure de violències masclistes, una vegada modificat, i copiat 
literalment, diu: 
 
“Pacte ciutadà per una Mallorca lliure de violències masclistes 
 
Les dones i els homes que vivim a Mallorca, a títol individual o com a representants de col·lectius 
socials, al marge de l’edat, del lloc de procedència, de la cultura, de les creences, de l’estatus social 
o de la diversitat sexual i de gènere. 
 
Afirmam: 
 
- Que els éssers humans naixem lliures i iguals, i els nostres drets tenen caràcter universal. Que els drets 
de les dones són drets humans. Que les diferències biològiques i de gènere no justifiquen la manca 
d’equitat ni la discriminació en l’exercici efectiu dels seus drets i de la possibilitat de gaudir d’una vida 
lliure de violència. 
 
- Que el masclisme es mostra de diferents formes, incloent-hi: les discriminacions i els abusos en 
l’àmbit laboral, en el domèstic i en el familiar; els assetjaments i les agressions sexuals; els 
maltractaments; l’esclavisme, el tràfic de blanques i l’explotació sexual; les pràctiques tradicionals 
perjudicials per a dones i nines; l’ús del llenguatge excloent; els acudits ofensius o la invisibilització i la 
marginació de les dones en la història. 
 
- Que les violències masclistes són visibles i invisibles, són físiques, psicològiques, econòmiques, 
sexuals o simbòliques i són la manifestació més brutal del desequilibri històric que ha duit a dominar i a 
discriminar les dones, n’ha soscavat la identitat i l’autoestima i les ha privades així de la llibertat i la 
dignitat 
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- Que els infants que viuen a ambients on hi ha violència masclista són sempre víctimes directes i 
invisibles de la violència, fins aleshores silenciades pel sistema i per la societat. Els fills i les filles de 
les dones maltractades tenen una infància traumàtica de la qual no poden escapar per la condició 
d’infants. Alguns moren, altres són orfes i tots pateixen la violència de gènere que sofreixen les mares, 
en totes o en algunes de les seves expressions, entre les quals la psicològica sempre hi és present. 
 
- Que la violència masclista és consubstancial a les societats patriarcals. Que no és només el problema, 
és el símptoma. Que hi ha violència envers les dones perquè hi ha desigualtat entre els homes i les 
dones. Que no és un problema de les dones, sinó un problema de tothom. Que hi ha hagut més de vuit-
centes dones assassinades per les seves parelles o exparelles a l’Estat espanyol en els darrers dotze anys 
(vint-i-sis d’elles, a les Balears), i milers i milers de ferides, segrestades i amenaçades o violentades de 
qualsevol altra manera. I que hem de dir: «prou!» 
 
- Que les dones i el moviment feminista mantenen des de fa segles una lluita pels drets de les dones, per 
la seva dignitat i integritat, i que els seus models de convivència són beneficiosos per a tota la societat i 
creen una cultura d’harmonia, de respecte i d’espais de relació igualitaris. 
 
- Que la masculinitat s’ha construït socialment com oposada a la feminitat, que la societat ens ensenya 
que reprimir manifestacions afectives és «comportar-se com un home». Que això és lesiu per als homes 
i per a les persones del seu entorn. Que aquest ensenyament es dona en el si de la família i també és 
transmès per altres agents socialitzadors. Que és fonamental actuar sobre aquests comportaments 
masclistes per aconseguir erradicar la cultura patriarcal. 
 
- Que el masclisme utilitza aquesta masculinitat hegemònica tradicional per exercir la violència envers 
les dones i que això s’ha de combatre amb maneres noves de ser home i d’exercir la masculinitat. Que 
«el silenci ens fa còmplices» i, per això, hem de rebutjar de manera contundent aquelles actituds 
quotidianes que sostenen o justifiquen la violència. Que aquestes actituds han de ser reprovades de la 
mateixa manera que ho són el racisme o el terrorisme. 
 
- Que el concepte de corresponsabilitat entre dones i homes trenca la dominació masculina, respecta la 
diversitat i facilita que s’assoleixin els drets de la ciutadania i ens condueix, en conseqüència, a una 
societat més justa i igualitària. 
 
- Que, com totes les manifestacions i comportaments humans, la violència masclista i les actituds 
quotidianes que sostenen o justifiquen aquesta violència es poden canviar. Que ens podem relacionar 
d’una altra manera. I que per fer-ho calen mesures concretes per aturar la violència, pressupost i 
voluntat política. 
 
- Que ja que les violències masclistes afecten diferents àmbits socials, calen els esforços de tots els 
sectors per fer-hi front i avançar així cap a altres models de vida. Els pobles i les ciutats han de ser 
educadors per treballar el tema mitjançant xarxes comunitàries. 
 
Per tot això, el Consell de Mallorca es compromet a: 
 
- Desenvolupar en el nostre àmbit de competència les lleis i les normes contra la violència masclista, 
estatals i autonòmiques, i el Conveni del Consell d’Europa sobre la prevenció i la lluita contra la 
violència envers les dones (Conveni d’Istanbul 2011). 
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- Implementar les estratègies relacionades amb la lluita contra la violència masclista recollides al Pla 
estratègic d’igualtat d’oportunitats i drets entre dones i homes a Mallorca 2017-2020. 
 
- Col·laborar amb l’Institut Balear de la Dona i l’Ajuntament de Palma per elaborar polítiques 
públiques, així com adoptar el compromís de coordinar totes les actuacions dels diferents àmbits de 
l’Administració que treballam aquest camp des de l’àmbit dels pactes contra les violències masclistes de 
les tres institucions. 
 
- Impulsar l’abordatge específic de les violències masclistes a través de l’estratègia local per la 
igualtat. 
 
- Vetlar per la igualtat territorial en els serveis, l’atenció i la protecció de les dones a Mallorca. 
 
- Difondre aquest pacte entre els ajuntaments, teixit associatiu i empresarial i persones a títol 
individual i promoure que s’hi adhereixin i que augmentin i aprofundeixin en el seu 
compromís. 
 
- Col·laborar amb els municipis per a dur terme campanyes de sensibilització destinades a generar 
canvis i modificacions en les actituds de la població que permetin avançar cap a l’erradicació de la 
violència masclista i la discriminació per raó d’identitat de gènere, expressió de gènere i/o orientació 
sexual i accions orientades a evitar o reduir la incidència de la problemàtica de la violència masclista i 
per erradicar l’LGTBI fòbia. 
 
Els municipis de Mallorca ens comprometem a: 
 
- Treballar per fer del nostre poble una comunitat lliure de violència masclista. 
- Expressar públicament el nostre rebuig a la violència masclista i l’LGTBI fòbia i fer explícita la 
responsabilitat inqüestionable de qui la practica. 
- Conèixer els recursos disponibles, treballar de manera coordinada amb la resta de serveis implicats i 
establir circuits clars d’atenció a les víctimes de violència masclista en col·laboració amb les 
institucions competents. 
- Impulsar iniciatives de prevenció amb els centres educatius del municipi. 
- Augmentar l’apoderament de les dones, fomentant la seva participació (individual i col·lectiva) i crear 
espais de reflexió a través dels Espais de Dones. 
- Promoure i difondre iniciatives de prevenció de les diferents formes de violència envers les dones, 
discriminació per raó d’identitat de gènere, expressió de gènere i/o orientació sexual i LGTBI fòbia i 
donar-hi suport. 
 
Les entitats i els i les ciutadanes de Mallorca ens comprometem a: 
 
- Treballar per fer de la nostra terra un espai lliure de violència masclista. 
- Fer visible la realitat i la magnitud d’aquesta violència i negar-nos a ser-ne còmplices amb el silenci. 
- Promoure i difondre les iniciatives de prevenció de les diferents formes de violència envers les dones, 
discriminació per raó d’identitat de gènere, expressió de gènere i/o orientació sexual i LGTBI fòbia i 
donar-hi suport. 
- Expressar públicament el nostre rebuig a la violència masclista i l’LGTBI fòbia i fer 
explícita la responsabilitat inqüestionable de qui la practica. 
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- Respectar els sentiments, les percepcions i els processos de les dones que viuen o que han viscut 
situacions de violència masclista i fomentar-ne l’autoestima, tot valorant i respectant les seves decisions 
i iniciatives. 
- Considerar la violència masclista com un fet social i un problema d’àmbit públic en el qual la societat, 
en conjunt, està implicada, i no considerar-la una qüestió privada en la qual ningú no ha d’intervenir. 
- Participar en les iniciatives que es proposin per establir una acció de resposta ferma davant els 
possibles futurs casos de feminicidis, i mostrar de manera explícita i pública el rebuig contra qualsevol 
forma d’aquesta violència. 
- Col·laborar en el disseny de programes per capacitar les persones que treballen en la prevenció i 
l’erradicació d’aquesta violència. 
 
Aquest pacte neix amb la voluntat de mobilitzar consciències i canviar mentalitats, d’estar obert 
permanentment a incorporacions noves d’entitats i institucions que vulguin participar en aquest objectiu 
comú. Aquest document es ratificarà anualment, cada novembre, amb l’assumpció de compromisos 
nous. 
 
Per tot això, dones i homes, entitats i institucions, subscrivim aquest document, per treballar per una 
ciutat lliure de violència masclista en què predominin formes de convivència plurals i solidàries.” 
 
Per tot això, es proposa al Ple que adopti els acords següents: 
 
1. Adherir-se novament al Pacte ciutadà per una Mallorca lliure de violències masclistes que inclou 
les modificacions efectuades per la Direcció Insular d’Igualtat. 
 
2. Trametre aquest acord a la Direcció Insular d’igualtat del Consell de Mallorca.>> 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que està a favor de l’adhesió. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, mostra la seva conformitat amb la moció; a més, diu que troba que s’ha 
de fer una passa més, encara. Explica que, per desgràcia, no basta prevenir, diu que aquest cap de 
setmana hi han hagut 3 morts per aquest tema. Informa que el Govern ha dit que destinarà doblers per 
aquest tema. Seria interessant comptar amb un grup de psicòlegs gratuïts per a les famílies afectades, 
així com comptar amb un número de telèfon i la possibilitat de fàcil accés a la Policia Local per 
denunciar aquests temes. 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Adherir-se novament al Pacte ciutadà per una Mallorca lliure de violències masclistes que inclou 
les modificacions efectuades per Direcció Insular d’Igualtat. 
 
2. Trametre aquest acord a la Direcció Insular d’igualtat del Consell de Mallorca. 

 
 

3. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA relativa a l’adscripció 
i la participació en el programa Ciutats Amigues de la Infància d’Unicef 2017-2018 
 
El regidor d’UIA, Sr. Arnandis, explica la moció, que, copiada literalment diu: 
 
<<El paper dels governs locals en el compliment dels drets dels infants va passar a formar part de 
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l’agenda internacional el 1992 a Dakar (Senegal) amb el llançament de la iniciativa Batles Defensors 
de la Infància, amb el suport de l’Unicef. Més tard, durant la conferència de les Nacions Unides sobre 
assentaments humans (Habitat II - Istanbul, Turquia, 1996) es va declarar el benestar dels infants com a 
indicador d’un entorn saludable, democràtic i de bon govern.  
 
En aquest marc, es va crear el programa Ciutats Amigues de la Infància (CAI), al qual el Comitè 
espanyol d’Unicef es va unir el 2001, juntament amb el Ministeri de Sanitat, Política Social i Igualtat; la 
Federació Espanyola de Municipis i Províncies (FEMP) i l’Institut Universitari de Necessitats i Drets 
dels Infants i Adolescents. 
 
Amb el Programa CAI es vol contribuir a millorar les condicions de vida dels infants i dels adolescents 
mitjançant la promoció i la implantació de polítiques municipals eficaces que garanteixen el seu 
desenvolupament integral amb un enfocament de drets. 
 
Una ciutat amiga de la infància impulsa i promou la implantació de la Convenció sobre els drets de 
l’infant en àmbit local. Promou la participació dels nins i adolescents en totes les qüestions que els 
afecten i fomenta el treball en xarxa entre els diversos municipis que formen part d’aquesta iniciativa, 
contribuint així a l’objectiu del programa, que és dissenyar i implementar les polítiques públiques 
efectives per millorar el benestar dels infants, defensant els seus drets, fomentant la seva participació i 
fer les ciutats entorns més habitables, especialment per als joves. 
 
Ser ciutat amiga de la infància significa passar la Convenció dels drets dels infants a l’àmbit local, 
reconeixent el seu dret a: 
 
- Escoltar i tenir en compte les veus, les idees i les opinions dels infants sobre la ciutat que volen. 
- Amb les aportacions dels infants, crear un espai de vida millor per a tots els ciutadans. 
- Garantir que tots els infants compten amb serveis bàsics com la sanitat i l’educació. 
- Garantir que tots els infants estan protegits d’explotació, maltractaments i violència. 
- Garantir que els infants puguin caminar sols i per carrers segurs. 
- Assegurar que tenguin espais de trobada i jocs per compartir amb els seus amics, així com espais verds 
i una atmosfera sense contaminació. 
- Garantir que puguin participar en esdeveniments socials i culturals. 
- Assegurar que tots els infants tenguin les mateixes oportunitats, independentment del seu origen, 
religió, situació econòmica, de gènere o incapacitat. 

Aquests objectius encaixen perfectament tant en el Pacte de Govern de l’Ajuntament d’Artà (legislatura 
2015-2019), signat el 13 de juny de 2015, on diu, en l’apartat d’educació, que s’impulsarà el Projecte 
educatiu de poble, com en el Pla d’acció municipal (PAM), que en el seu eix 3, de persones, diu: 
“Recuperar i promoure el Projecte educatiu de poble”. A més, el grup municipal Unió d’Independents 
d’Artà, al programa electoral de 2015, prometia “Avançar cap a la formalització d’un consell 
socioeducatiu dins el marc d’Artà ciutat educadora”. Queda d’aquesta manera manifesta la voluntat 
política de fer palesa la Convenció dels drets de l’infant en àmbit local. 
 
És, per tot això, que el grup municipal d’Independents d’Artà de l’Ajuntament d’Artà proposa els 
següents 
 
Acords: 
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Instar l’Equip de Govern que iniciï els tràmits per formar part del programa Ciutats Amigues de la 
Infància amb els objectius següents: 
 
a) Promoure l’adopció de plans d’infància municipal eficaços, potenciant el desenvolupament de la 
Convenció sobre els drets dels infants. Aquests plans tenen mecanismes per al seguiment i l’assignació 
de recursos. 
b) Promoure la participació dels infants en la vida pública municipal a través de consells d’infància. 
c) Fomentar el treball en xarxa d’Unicef, Comitè d’Espanyol, amb les autoritats locals i amb els 
diversos actors públics i privats presents en el seu territori. 

A aquest efecte, les passes a seguir han de ser: 
 
- Creació d’associacions d’àmbit municipal, fent agències locals que es comprometin a treballar de 
forma coordinada i estable en favor dels infants i adolescents des d’una perspectiva de drets. 
- Reconeixement del compromís local amb els infants. Cada dos anys, el Comitè Espanyol d’Unicef 
reconeix públicament, amb el segell de ciutat amiga de la infància, aquells municipis que han optat pels 
drets dels infants, complint amb els principis de la Convenció sobre els drets dels infants. 
- Reconeixement, mitjançant premis, de les accions i els projectes impulsats per les corporacions locals 
o socials, educatives o entitats empresarials que promouen el benestar dels infants i adolescents. 
- Promoció de la participació dels infants, mitjançant els consells locals de la infància i l’adolescència, 
així com l’intercanvi entre ells. 
- Potenciació de la formació dirigida a tècnics municipals des de la infància, així com altres actors 
socials, tant dels drets dels infants com del programa.>> 
 
A continuació, el Sr. Arnandis diu que han xerrat amb els tècnics municipal sobre aquest tema i que han 
decidit retirar la moció i organitzar un grup de treball amb els tècnics municipals. 
 
Seguidament, es retira aquest punt de l’ordre del dia. 
 
 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’UIA, El Pi-Proposta 
per les Illes i PSOE relativa a la defensa de la sobirania fiscal per a les Illes Balears 
 
La regidora d’UIA, Sra. Maria, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu:  
            
<<Exposició de motius 
 
1. Un any més, els pressuposts de l’Estat condemnen les Illes Balears a estar a la coa de les inversions 
estatals. Encara pitjor, es passa dels 159 milions assignats el passat exercici als 148,05 anunciats per al 
2017.  
 
Aquesta situació ens torna a col·locar molt per davall de la mitjana, només arribaran 130,4 € per 
habitant, enfront dels 277 € de la mitjana estatal. Per exemple, hi haurà menys diners per al descompte 
d’avió i vaixell, i només arribaran 15 milions dels 120 promesos per al Conveni de carreteres, ja 
pressupostats pel Govern de les Illes Balears. No cal ni dir que per a inversions ferroviàries no arribarà 
un sol euro. 
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2. Pel que fa al model de finançament, la reforma de 2009 aportà algunes millores que varen permetre a 
les Illes Balears passar d’un saldo fiscal negatiu del 7,43 % a un del 5,08 % del PIB. El PIB balear, l’any 
2015, per exemple, va ser de 27.546 milions d’euros. La reforma de 2009, per tant, és del tot insuficient. 
Les Illes Balears són una de les majors aportadores a la solidaritat interterritorial, principi que no es 
qüestiona, però no sembla just que comunitats amb una capacitat de recaptació inferior a la nostra 
acabin rebent recursos en algun cas fins a un 30 % per sobre de la mitjana. En altres termes, som els 
segons que més aportam per capita al sistema i passam a la desena posició com a perceptors de recursos 
per capita.  
 
3. Aquest sistema de finançament, que perpetua l’espoli de la riquesa que genera aquesta terra, 
juntament amb unes inversions estatals directes indignes, té un efecte directe sobre els ciutadans de les 
nostres illes, els quals, tot i aportar grans quantitats per a finançar altres comunitats autònomes, reben 
molt manco que la resta per a invertir en educació, sanitat, serveis socials o medi ambient. Segons les 
últimes dades disponibles, la mitjana espanyola de la despesa pública per habitant en sanitat és de 
1.357 euros, i la mitjana de les Balears és 1.275. Si parlam d’educació, la mitjana espanyola és de 
915 euros i la de les Balears, de 831 euros. Només a tall d’exemple, mentre finançam centres educatius 
a tot l’Estat, aquí no tenim recursos suficients per a acabar amb els barracons. 
 
Per la seva banda, el règim especial de les Illes Balears (REB), instrument independent del sistema de 
finançament, i que hauria de compensar els costs de la insularitat i la pluriinsularitat, també està per 
desenvolupar. Malgrat que la Constitució estableix que el fet de la insularitat es tendrà en compte per 
garantir la solidaritat entre territoris, i que es tracta d’un instrument habitual a la Unió Europea, la 
realitat és que el Govern espanyol es desentén de les necessitats de les nostres illes i dels seus ciutadans. 
 
4. El deute de les Illes Balears ascendeix a uns 9.000 milions d’euros. L’infrafinançament crònic de les 
competències transferides, la falta d’equitat vertical del sistema i la falta de finançament d’inversions 
per l’Estat han obligat les Balears a endeutar-se. En el millor dels casos, s’han substituït transferències o 
participacions en tributs de l’Estat per deute amb l’Estat, quan les Balears han aportat i aporten molt 
més del que reben. 
 
Tot aquest endeutament públic i privat provoca que una part important del pressupost de la comunitat es 
destini al pagament d’interessos i a la devolució del principal del deute, disminuint els recursos 
disponibles per al finançament dels serveis bàsics. 
 
5. La història recent ens demostra que qualsevol millora del sistema de finançament que plantegi l’Estat 
sempre resultarà insuficient i sempre perjudicarà els ciutadans de les Illes Balears. Les millores que 
s’han realitzat, i que s’han venut com a avenços, simplement han perpetuat una injustícia històrica i mai 
no han solucionat la precarietat dels serveis bàsics que han d’oferir les nostres administracions.  
 
Cal recordar també que el nou REB i les inversions estatuàries promeses han estat negats o incomplerts 
continuadament pels diferents governs espanyols. Encara pitjor, s’intenten retallar drets bàsics adquirits, 
com el del descompte aeri. Després de l’experiència de tots aquests anys passats, només des de la 
ingenuïtat es pot pensar que qualque dia les Illes Balears podran oferir uns serveis bàsics de qualitat als 
seus ciutadans sense obtenir el control directe sobre tots els imposts i tributs suportats a la nostra 
comunitat autònoma. 
 
En l’actual situació de flagrant injustícia, en què aquesta terra aporta quantitats ingents de recursos 
perquè a altres comunitats puguin oferir serveis i drets superiors als que poden gaudir els nostres 
ciutadans, sembla que l’única solució passa perquè la gestió tributària (exacció, gestió, recaptació, 
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liquidació, revisió, sanció i inspecció) de tots els tributs suportats a les Illes Balears corresponguin a 
l’Agència Tributària de les Illes Balears (ATIB), com a única administració responsable, mentre que el 
pagament a l’Estat (a restar de la quantitat total recaptada) sigui únicament per les despeses que el 
Govern de l’Estat tengui a les Illes Balears, sigui de forma directa per serveis aquí radicats o per altres 
que beneficiïn els seus habitants, a més d’una aportació al Fons de Compensació Interterritorial 
consensuat entre ambdues parts. 
 
Per tot això, es proposa al Ple de l’Ajuntament d’Artà que adopti els següents  
 
Acords: 
 
1. Manifestar que l’actual sistema de finançament autonòmic resulta injust i arbitrari per a les Illes 
Balears, que reben un finançament, unes inversions i unes compensacions molt inferiors a la quantitat 
que aporta anualment en tributs recaptats en el nostre territori. 
 
2. Manifestar que cap millora d’un sistema que deixi en mans de l’Estat la recaptació dels tributs, o que 
quedi pendent de l’acord amb la resta de comunitats, resoldrà els problemes que tenen les 
administracions de les nostres illes per oferir uns serveis bàsics de qualitat als seus ciutadans (educació, 
sanitat, serveis socials, medi ambient, etc.) 
 
3. Instar el Congrés dels Diputats espanyol i el Parlament de les Illes Balears a dur a terme els canvis 
legals oportuns, inclosa la reforma constitucional si fos necessari, per garantir un sistema en què la 
gestió tributària (exacció, gestió, recaptació, liquidació, revisió, sanció i inspecció) de tots els tributs 
suportats a les Illes Balears quedi en mans de l’Agència Tributària de les Illes Balears (ATIB), com a 
única administració responsable, i que aquesta, de la quantitat total recaptada, satisfaci a l’Estat les 
despeses que el Govern de l’Estat tengui a les Illes Balears, a més d’una aportació al Fons de 
Compensació Interterritorial consensuat entre ambdues parts.>> 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que, si s’aproven els pressupostos, se sabrà els doblers que el 
Govern de la nació destinarà a les Illes Balears i a les Illes Canàries; opina que després seria el moment 
de presentar aquesta moció. Diu que s’abstendrà en la votació. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, mostra la seva conformitat amb la moció. 
 
La regidora d’UIA, Sra. Maria, diu que no basta l’aportació, que el que es demana en la moció és un 
sistema de finançament propi per a les Illes Balears. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 12 vots a favor (UIA, PI, PSOE i AA) i 1 abstenció (PP): 
 
1. Manifestar que l’actual sistema de finançament autonòmic resulta injust i arbitrari per a les Illes 
Balears, que reben un finançament, unes inversions i unes compensacions molt inferiors a la quantitat 
que aporta anualment en tributs recaptats en el nostre territori. 
 
2. Manifestar que cap millora d’un sistema que deixi en mans de l’Estat la recaptació dels tributs, o que 
quedi pendent de l’acord amb la resta de comunitats, resoldrà els problemes que tenen les 
administracions de les nostres illes per oferir uns serveis bàsics de qualitat als seus ciutadans (educació, 
sanitat, serveis socials, medi ambient, etc.) 
 
3. Instar el Congrés dels Diputats espanyol i el Parlament de les Illes Balears a dur a terme els canvis 
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legals oportuns, inclosa la reforma constitucional si fos necessari, per garantir un sistema en què la 
gestió tributària (exacció, gestió, recaptació, liquidació, revisió, sanció i inspecció) de tots els tributs 
suportats a les Illes Balears quedi en mans de l’Agència Tributària de les Illes Balears (ATIB), com a 
única administració responsable, i que aquesta, de la quantitat total recaptada, satisfaci a l’Estat les 
despeses que el Govern de l’Estat tengui a les Illes Balears, a més d’una aportació al Fons de 
Compensació Interterritorial consensuat entre ambdues parts. 
 
 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA relativa a l’adhesió a 
la cooperativa de producció i consum d’energies renovables Som Energia, SCCL, en línia amb el 
compromís adquirit pel pacte de batles de promoure la reducció d’emissions de CO2 
 
La regidora d’UIA, Sra. Santandreu, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Exposició de motius:  
 
Els successius Informes del Panell Intergovernamental d’experts sobre el Canvi Climàtic de les Nacions 
Unides no poden ser més explícits i afirmen que l’escalfament del sistema climàtic és inequívoc, com 
evidencien els augments observats de la temperatura dels oceans, el desglaç generalitzat de les glaceres, 
l’augment mundial del nivell de la mar, la disminució de les platges i els creixents desplaçaments de 
població per catàstrofes “naturals”.  
 
El diagnòstic del problema s’associa al model de consum energètic clarament insostenible, basat en 
l’abús de combustibles fòssils i l’emissió de gasos amb capacitat per a modificar els vectors ambientals. 
 
Conscients d’això, molts municipis com el d’Artà han portat endavant iniciatives en els darrers anys per 
promoure i reduir el consum energètic, fer-ne un ús més eficient i reduir al màxim les emissions de 
gasos d’efecte hivernacle.  
 
Molts ajuntaments han signat compromisos públics i han realitzat plans energètics locals per poder 
iniciar les accions necessàries per tal d’assolir aquests objectius. Un exemple és el Pacte dels batles per 
l’energia sostenible, que estableix un compromís de reducció d’emissions del 20 % i de consum del 
20 % d’energia renovable per al 2020, i que va ser signat per 5.780 municipis d’Europa, 26 d’ells a 
Mallorca.    
 
En el cas de l’Ajuntament d’Artà, d’acord amb les directrius del Pla d’acció de les Illes Balears contra el 
canvi climàtic impulsat per la Conselleria de Medi Ambient del Govern de les Illes Balears, en el 
plenari d’11 d’abril de 2011 es va aprovar l’adhesió al Pacte de batles per poder iniciar la redacció d’un 
PAES. 
 
La consciència i el compromís social i ambiental en les administracions públiques han de ser elements 
fonamentals i transversals en les decisions polítiques, per això, en la mesura que puguem, cal apostar 
per promoure projectes empresarials o cooperatius, compromesos amb el bé comú i l’interès general i 
deslligar-nos progressivament de les empreses amb escassa o nul·la consciència social i ambiental o que 
mantenen pràctiques comercials i polítiques èticament  qüestionables aquí o en qualsevol racó del món. 
Cal recordar que el plenari de l’Ajuntament d’Artà va aprovar, per unanimitat, una declaració 
institucional de suport a les cooperatives en el plenari de 25 de setembre de 2012, Any Internacional de 
les Cooperatives. 
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La cooperativa Som Energia, SCCL, és una comercialitzadora d’energia independent, sense ànim de 
lucre i compromesa a impulsar un model energètic 100 % renovable. Les seves principals activitats són 
la comercialització i la producció d’energia d’origen renovable.   
 
La cooperativa Som Energia, SCCL, compra, gestiona i factura l’electricitat que usen els seus socis i 
sòcies, com a comercialitzadora d’electricitat verda, segons els certificats de garantia d’origen (CNMC). 
    
La cooperativa Som Energia, SCCL, produeix energia elèctrica en instal·lacions de generació a partir de 
fonts renovables (sol, vent, biogàs, biomassa, etc.), finançades amb aportacions econòmiques 
voluntàries dels socis i està al servei d’aquests de manera eficient, transparent i responsable.  
 
Per tot això, es proposa al Ple municipal l’aprovació dels següents  
 
Acords: 
 
1. Fer una aportació, l’Ajuntament d’Artà, de 100 euros al capital social de la cooperativa Som Energia, 
SCCL, i així poder formar part d’un moviment social de transformació del model energètic. 
 
2. Participar, l’Ajuntament d’Artà, com a soci i en la mesura de les seves possibilitats, en les assemblees 
que convoqui la cooperativa Som Energia, SCCL. 
 
3. Realitzar les gestions necessàries per tal de contractar progressivament en els edificis o instal·lacions 
municipals el subministrament d’electricitat 100 % renovable.  
 
4. Fer públic aquest acord per donar-lo a conèixer i contribuir d’aquesta manera a la promoció del 
consum d’electricitat d’origen renovable.>> 
 
La Sra. Santandreu diu que, en la sessió plenària de 29 de juliol de 2014, es va aprovar una moció, a 
instàncies del grup Iniciativa Verds, en la qual l’exposició de motius és la mateixa, però que els acords 
de la part dispositiva no són els mateixos. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que els agradaria poder votar a favor, si es pogués fer menció a  
l’aprovació d’aquesta moció, aprovada l’any 2014, en l’exposició de motius. També diu que s’ha de fer 
esment que, en aquesta legislatura, ja s’han donat passes en el sentit d’aquesta moció. Finalment, la Sra. 
Comas, diu de fer esment del següent després del 5è paràgraf de l’exposició de motius: 
 
<<El 29 de juliol de 2014 el Ple de l’Ajuntament d’Artà va aprovar, per unanimitat, una moció 
presentada per Iniciativa Verds, referent a la contractació d’energia elèctrica 100 %.  
 
Durant l’actual legislatura s’han fet passes decidides encaminades a la suficiència energètica i la lluita 
contra el canvi climàtic mitjançant la presentació de projectes d’autoconsum i instal·lació d’energia 
renovable a edificis públics (Na Caragol), així com per a l’adquisició d’un cotxe elèctric per a la Policia 
Local (convocatòries públiques de subvenció de la Direcció General d’Energia i Canvi Climàtic de la 
CAIB). 
 
També s’han aprovat les clàusules socials que ens han de facilitar la base jurídica necessària per tal 
d’aplicar mecanismes de priorització a l’hora de contractar empreses i serveis amb criteris 
mediambientals.>> 
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La regidora d’UIA, Sra. Santandreu, diu que està d’acord en complementar la moció amb allò que ha dit 
la portaveu d’AA, Sra. Comas. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que imagina que el preu del kW és el mateix que cobra ara Gesa 
Endesa. Proposa que les empreses del poble que es vulguin afegir tenguin uns beneficis fiscals. 
 
El batle explica que la Direcció General d’Energia incentiva la instal·lació d’energies renovables. 
Finalment, el batle diu que el tema dels beneficis fiscals s’estudiarà en el ple d’aprovació de la 
modificació d’ordenances. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Fer una aportació, l’Ajuntament d’Artà, de 100 euros al capital social de la cooperativa Som Energia, 
SCCL, i així poder formar part d’un moviment social de transformació del model energètic. 
 
2. Participar, l’Ajuntament d’Artà, com a soci i en la mesura de les seves possibilitats, en les assemblees 
que convoqui la cooperativa Som Energia, SCCL. 
 
3. Realitzar les gestions necessàries per tal de contractar progressivament en els edificis o instal·lacions 
municipals el subministrament d’electricitat 100 % renovable.  
 
4. Fer públic aquest acord per donar-lo a conèixer i contribuir d’aquesta manera a la promoció del 
consum d’electricitat d’origen renovable. 
 
 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA relativa al rebuig a la 
transfòbia 
  
La regidora d’UIA, Sra. Moreno, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Els darrers mesos ha aixecat una gran polèmica l’autobús que l’entitat HazteOir.org ha passejat per 
diverses carreteres i ciutats de l’Estat espanyol amb un lema que, sense cap casta de dubte, és transfòbic. 
Aquesta entitat ha publicitat que té previst passejar l’autobús en qüestió per Mallorca aquest estiu. 
 
S’hi ha pogut llegit: “Los niños tienen pene. Las niñas tienen vulva. Que no te engañen. Si naces 
hombre, eres hombre. Si eres mujer, seguirás siéndolo”. D’aquesta forma, s’incentiva el rebuig cap a la 
diversitat de les identitats sexuals i de gènere, es fomenta l’assetjament contra les persones transsexuals 
(especialment contra menors) i se’ls priva de la dignitat necessària per al desenvolupament personal. 
 
La Llei general de publicitat defineix com a il·lícita la publicitat que atempta contra la dignitat de la 
persona o que vulnera els valors i drets reconeguts en la Constitució espanyola, especialment aquells 
que es refereixen als articles 14, 18 i 20, apartat 4. 
 
El Codi penal també fa referència als delictes comesos en contra dels drets fonamentals i les llibertats 
públiques emparades per la CE a l’art. 510 (qui públicament fomenta, produeix o difon material que 
inciti a l’hostilitat o odi per sexe, orientació o identitat sexual). L’Estatut d’autonomia de les Illes 
Balears també fa referència en el seu article 17.3 a la no-discriminació per raó de sexe: “3. Totes les 
persones tenen dret a no ser discriminades per raó de la seva orientació sexual”. La Llei 8/2016, per a 
garantir els drets de lesbianes, gais, trans, bisexuals i intersexuals, i per a erradicar la LGTBI fòbia, tant 
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a l’exposició de motius com al títol preliminar, fa referència a assegurar els drets i les llibertats d’aquest 
col·lectiu. 
 
Per tot això, l’Ajuntament en Ple aprova el següent  
 
Acord: 
 
1. Manifestar-se contrari, l’Ajuntament d’Artà, a la difusió de qualsevol missatge d’odi per orientació i 
identitat sexual i expressió de gènere. 
 
2. Dins l’àmbit de les competències l’Ajuntament d’Artà, impedir la difusió de qualsevol missatge d’odi 
per orientació o identitat sexual i expressió de gènere. 
 
3. Instar el Govern de les Illes Balears a declarar “no grata” el bus de HazteOir.org. 
 
4. Instar el Govern de l’Estat espanyol a retirar a HazteOir.org la declaració d’utilitat pública.>> 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, mostra la seva conformitat amb la moció, però demana afegir dos punts 
als acords de la part dispositiva:  
 
<<- Comprometre’s, l’Ajuntament d’Artà, a desenvolupar al llarg de l’any programes, campanyes i 
activitats de promoció de la salut i l’educació sexual dirigits a tota la població, prioritàriament a la 
població estudiantil, jove i a col·lectius socials vulnerables des d’una perspectiva de diversitat sexual 
que inclogui la diversitat d’orientació sexual i identitat de gènere i que faciliti la superació d’estereotips 
i prejudicis contra les persones LGTBI.  
 
- Trametre aquest acord als col·lectius constituïts LGTBI amb seu a Mallorca.>>  
 
La regidora d’UIA, Sra. Moreno, diu que accepta els punts que vol afegir la portaveu d’AA, Sra. 
Comas, a la moció. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, manifesta que és un bus que fa voltes, uns tenen drets i uns altres no 
tenen drets. Planteja si, en el cas que el Govern no aturi el bus, no el deixaran circular pel municipi 
d’Artà. Diu que s’abstendrà en la votació. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 12 vots a favor (UIA, PI, PSOE i AA) i 1 abstenció (PP): 
 
1. Manifestar-se contrari, l’Ajuntament d’Artà, a la difusió de qualsevol missatge d’odi per orientació i 
identitat sexual i expressió de gènere. 
 
2. Dins l’àmbit de les competències l’Ajuntament d’Artà, impedir la difusió de qualsevol missatge d’odi 
per orientació o identitat sexual i expressió de gènere. 
 
3. Comprometre’s, l’Ajuntament d’Artà, a desenvolupar al llarg de l’any programes, campanyes i 
activitats de promoció de la salut i l’educació sexual dirigits a tota la població, prioritàriament a la 
població estudiantil, jove i a col·lectius socials vulnerables des d’una perspectiva de diversitat sexual 
que inclogui la diversitat d’orientació sexual i identitat de gènere i que faciliti la superació d’estereotips 
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i prejudicis contra les persones LGTBI. 
 
4. Instar el Govern de les Illes Balears a declarar “no grata” el bus de HazteOir.org. 
 
5. Instar el Govern de l’Estat espanyol a retirar a HazteOir.org la declaració d’utilitat pública 
 
6. Trametre aquest acord als col·lectius constituïts LGTBI amb seu a Mallorca. 
 
 
7. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes d’abril de 2017 i de 15 de maig de 
2017 
 
A continuació, es dóna compte de les resolucions de Batlia corresponents al mes d’abril de 2017 i de 15 
de maig de 2017. 
 
Seguidament, els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
A continuació, el batle diu que hi ha 3 punts que no formen part de l’ordre del dia i que se n’ha de 
ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia. 
 
 
P1. Aprovació, si s’escau, de la dedicació i la retribució del batle 
 
A continuació, el portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, demana al batle un recés de 5 minuts, a la qual cosa el 
batle accedeix. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de 
l’aprovació, si s’escau, de la dedicació i la retribució del batle. 
 
A continuació, el batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Vist l’article 75 bis de la Llei reguladora de bases del règim local, l’article 74 de la Llei municipal i 
de règim local de les Illes Balears, l’article 13 del Reglament d’organització, funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals i de les bases d’execució del pressupost de 2017, es proposa el 
reconeixement de la dedicació exclusiva del batle de l’Ajuntament amb la remuneració següent: 
 
- 42.924,98 €/anuals/bruts, amb l’augment de l’IPC anual. 
 
Els membres de la corporació que percebin retribucions per dedicació exclusiva o parcial seran donats 
d’alta en el règim general de la Seguretat Social, no poden percebre cap altra retribució amb càrrec als 
pressuposts d’administracions públiques ni dels ens, organismes o empreses dependents d’aquestes; els 
membres amb dedicació exclusiva realitzaran una dedicació preferent a les tasques del seu càrrec i a les 
seves responsabilitats corporatives, sens perjudici d’altres ocupacions marginals que, en qualsevol cas, 
no poden causar detriment a la seva dedicació a la corporació.>> 
  
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que mantén el mateix criteri que va explicar l’any 2015: els 
criteris de la FEMP són criteris del Consell de Mallorca, no d’imposició, sinó de recomanació. En el 
2015 es va plantejar un augment del sou i varen votar a favor de la retribució de la legislatura passada 
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més l’augment de l’IPC. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, explica el mateix criteri que el que ha dit el portaveu d’UIA. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 7 vots a favor (PSOE, PI i AA) i 6 en contra (UA i PP), aprovar 
la proposta de l’Equip de Govern referent a la dedicació i la retribució del batle. 
 
 
P2. Aprovació, si s’escau, de la dedicació i la retribució del primer tinent de batle, Bartomeu Gili 
Nadal 
 
Els reunits acorden, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de l’aprovació, si 
s’escau, de la dedicació i la retribució del primer tinent de batle, Bartomeu Gili Nadal. 
 
A continuació, el batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Atesos l’article 75 de la Llei reguladora de bases del règim local, l’article 74 de la Llei municipal i de 
règim local de les Illes Balears, l’article 13 del Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic 
de les entitats locals i de les bases d’execució del pressupost de 2017, es proposa el reconeixement de la 
dedicació exclusiva del primer tinent de batle de l’Ajuntament amb la remuneració següent: 
 
- 38.632,44 €/anuals/bruts, amb l’augment de l’IPC anual (la qual cosa suposa el 90 % de les 
retribucions del batle). 
 
Els membres de la corporació que percebin retribucions per dedicació exclusiva o parcial seran donats 
d’alta en el règim general de la Seguretat Social, no poden percebre cap altra retribució amb càrrec als 
pressuposts d’administracions públiques ni dels ens, organismes o empreses dependents d’aquestes; els 
membres amb dedicació exclusiva realitzaran una dedicació preferent a les tasques del seu càrrec i a les 
seves responsabilitats corporatives, sens perjudici d’altres ocupacions marginals que, en qualsevol cas, 
no poden causar detriment a la seva dedicació a la corporació.>> 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que votarà a favor si es manté el 90 % del sou aprovat a l’anterior 
legislatura; en cas contrari, votarà en contra de la proposta. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, exposa el mateix que el portaveu d’UIA. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 7 vots a favor (PSOE, PI i AA) i 6 vots en contra (UIA i PP), 
aprovar la proposta de l’Equip de Govern de dedicació i retribució del primer tinent de batle. 
 
 
P3. Aprovació, si s’escau, del nomenament dels representants de la corporació als òrgans 
col·legiats institucionals en els quals ha de ser representada 
 
Els reunits acorden, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de l’aprovació, si 
s’escau, del nomenament dels representants de la corporació als òrgans col·legiats institucionals en els 
quals ha de ser representada. 
 
A continuació, el batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
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<<Vist que el Ple de l’Ajuntament d’Artà, en la sessió de 2 de juliol de 2015, va nomenar com a 
membre representant al Parc Natural de la Península de Llevant i a la Junta Rectora del Parc Natural de 
la Península de Llevant, la segona tinenta de batle, Ana María Comas Delgado; 
 
Vist que es va comunicar també a Espais Naturals i Biodiversitat que la persona suplent en ambdós 
organismes era Bartomeu Gili Nadal; 
 
Vists els canvis soferts a la corporació en data 29 de maig de 2017 pel que fa a les delegacions d’alguns 
tinents de batle; 
 
En aplicació de l’article 38 del ROF, es proposa el nomenament dels representants següents: 
 
- Junta Rectora del Parc Natural de la Península de Llevant: 
 
Representat titular: Ana María Comas Delgado 
Representant suplent: Manuel Galán Massanet.>> 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat, nomenar els representants següents per a la Junta 
Rectora del Parc Natural de la Península de Llevant: 

 
Representat titular: Ana María Comas Delgado 
Representant suplent: Manuel Galán Massanet. 
 
 
8. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que UIA i el PP han presentat escrits de precs i preguntes, els quals es llegeixen a 
continuació. 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA UIA 
 
Precs 
 
- El grup municipal Unió d’Independents d’Artà vol felicitar la ciutadania pel premi Alzina rebut del 
GOB. Molts han estat els esforços dels polítics artanencs de diversos colors i ideologies per preservar el 
nostre entorn, però més valuós ha estat el suport que els ciutadans han donat sempre a aquestes 
iniciatives. Vagi per ells i elles aquest ben merescut reconeixement.  
 
Resposta: Ens sumam a les felicitacions. 

 
- El passat dia 14 de maig, a les xarxes socials, una tuitaire va denunciar l’apropament irresponsable i 
il·legal d’una barca a la platja de cala Torta, en la qual és ben visible la matrícula. Demanam que ho 
poseu en coneixement de les autoritats competents perquè prenguin les mesures pertinents.  
 
Resposta: Nosaltres no en tenim constància, però, si vosaltres en teniu, el que s’ha de fer és denunciar-
ho. 

  
- Segons ens han informat, l’Ajuntament té en propietat 3 escultures d’artistes importants, una d’elles 
d’un escultor artanenc. Aquestes obres varen esser donades fa aproximadament 12 anys. Consideram 
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que és una llàstima que aquestes escultures es trobin dins un magatzem de l’Ajuntament, concretament 
a l’escorxador. Demanam que aquestes obres es posin a un lloc públic del poble i així podrem gaudir 
d’elles tots els artanencs. 
 
Resposta: Buscarem els llocs adients. 
 
- El mobiliari urbà, especialment el del carrer de Ciutat, està en un estat deplorable, tant de neteja com 
de manteniment. Demanam que faceu les actuacions oportunes per revertir aquesta situació que dona 
tan mala imatge.  

 
Resposta: No ho catalogaria de deplorable, però sí de millorable. Hi estam fent feina i esperam que, en 
poc temps, es facin els canvis oportuns. 

  
- Les marquesines publicitàries que l’Ajuntament té repartides per diferents indrets del poble estan 
saturades de cartells informatius. Això ha provocat que alguns quedin en mig de les barres i no es pugui 
llegir la informació, com és el cas del cartell de l’Artà Beer Festival. Demanam que es gestionin bé 
aquestes marquesines per tal que sigui visible clarament tota la informació que hi va a dins. 

 
Resposta: En prenem nota. 

 
Preguntes 
 
Hisenda 
 
- Ens diguéreu que al gener de 2017 es faria la nova liquidació per l’ocupació de la via pública a 
l’empresa que ocupa la via pública del carrer de Montferrutx de la Colònia. El mes passat encara no 
s’havia fet. Ja s’ha fet? Per quin import? Fins quan?  
 
Resposta: Tal com li vàrem respondre al plenari del mes d’abril, la liquidació està en termini i encara no 
s’ha fet. 
 
- Quina quantitat total es va liquidar per ocupació de la via pública el 2015? I quina quantitat es va 
cobrar? I el 2016, quines quantitats es varen liquidar i quines es vàrem cobrar?  
 
Resposta: Al 2015: 12.928,70 € - 12.841,11 €. I al 2016: 27.103,17 € - 25.004,15 €. 
 
- Quina quantitat s’ha liquidat per ocupació de la via pública el 2017? Si encara no s’ha fet la 
liquidació, a què esperau per fer-la?  
 
Resposta: Al 2017: 10.823,72 € - 8.318,53 €. 
 
- El gener es varen pagar dues factures de taxi pel trasllat de persones a la festa de Cap d’Any de Cala 
Rajada. Per què s’està pagant aquest servei? Qui va fer aquests dos viatges? Quin criteri seguiu per 
donar un servei privat de taxi?  
 
Resposta: Com que a Artà no hi havia organitzada cap festa on els joves poguessin assistir, es va 
promocionar un servei de bus com els de les verbenes per poder donar sortida a aquest col·lectiu. 
Finalment, el nombre de persones apuntades no va ser suficient per al bus, però es va considerar oportú, 
en lloc de tornar-los el doblers, trobar una sortida a les que s’hi havien apuntat. 
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Infraestructures 
 
- En data 20 de març la DG d’Energia i Canvi Climàtic demanava a l’Ajuntament quin era l’interès real 
per fer-hi arribar la instal·lació del gas natural. Demana que s’expliqui si l’arribada del gas natural és 
una qüestió que hagi suscitat interès per part de la ciutadania o sectors econòmics. En els plenaris 
passats ens diguéreu que encara no hi havíeu fet feina. Quines passes heu fet? Heu detectat aquest 
interès? Heu fet qualque actuació per conèixer l’opinió ciutadana i dels sectors econòmics?  
  
Resposta: Encara no està feta, aquesta feina. 
 
- Al plenari del mes passat férem un prec per tal que s’instal·lin més senyals d’aparcament (P) a 
diferents carrers de la zona de na Pati, ja que els que hi ha no són suficients o prou clars a l’hora de 
guiar el trànsit turístic en aquesta zona. Ens contestàreu que es traslladaria a la Policia Local. Què ha 
informat la Policia Local?  
 
Resposta: Encara no tenim l’informe. 
 
- Després d’acabar el mercat, els dimarts, hi ha un negoci al carrer de Ciutat que neteja la seva terrassa 
connectant una mànega a la xarxa d’aigua municipal. Què heu fet respecte d’això?  
 
Resposta: És la primera notícia que en tenc, si voleu després en xerram, em deis qui és i prenem les 
mesures oportunes. De tota manera, si ho sabeu, ens ho deis quan passi i no al plenari.  
 
- Segons les condicions de concessió de la Piscina Municipal, les despeses de manteniment han de ser a 
càrrec del concessionari. El 26 de gener de 2017 es pagà una factura de 1550,48 euros per concepte de 
manteniment d’instal·lació de climatització pel primer semestre de 2017. Quines feines es feren? Per 
què les va assumir l’Ajuntament? Serà pràctica habitual assumir despeses que no corresponen?  
 
Resposta: Aquest pagament està emmarcat dins un conveni signat al 2008 i que s’ha pagat cada any de 
forma semestral. No és res que s’hagi començat a pagar ara.  
 
- En el primer trimestre de 2017 se segueixen pagant factures de manteniment de jardins a la Colònia de 
Sant Pere a dues empreses diferents. Ens diguéreu que es tractava de jardins diferents. Però la mateixa 
feina, el manteniment. Concretament entre les dues empreses, en el primer trimestre s’han pagat 
11.400,16 euros, que afegits als 8.833,64 pagats en el darrer trimestre de 2016 sumen un total de 
20.333,8 euros. No estam davant un fraccionament de contracte? Vendran més factures per aquests 
conceptes separats per empreses? 
 
Resposta: És perfectament possible contractar el manteniment de diferents zones enjardinades 
independents a diferents empreses, així ho va fer per exemple Serveis Ferroviaris contractant el servei 
de manteniment de la via verda a tres empreses diferents; en altres casos, com per exemple els viatges 
del Govern, es contracta a diferents agències per tal de repartir la feina entre un major nombre 
d’empreses. 
 
El que voleu donar a entendre és que ens botam les normes de contractació, ara ja sumant factures de 
dos anys diferents, quan l’únic que pretenem és no haver de donar tota la gestió del manteniment de 
jardins a una gran empresa, sinó fer-ho a través de petites empreses, concretament a la Colònia 
comptant amb Estel de Llevant, de la qual tots coneixem la gran tasca social i d’integració de persones 
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discapacitades que estan fent. 
 
Vendran les factures que facin falta perquè els jardins de la Colònia estiguin en bones condicions. 
 
Urbanisme 
 
- Després de dedicar tants de recursos i temps en un tema privat com va ser la moció presentada per 
l’Equip de Govern sobre la residència al polígon dels Pujols. En quina situació es troba aquest tema? 
 
Resposta: Hi ha temes privats que també són d’interès públic i aquest en podria ser un exemple. No 
sabem quin problema teniu amb l’empresa privada, però són activitats lícites i ben honorables amb les 
quals no tenim cap problema en tractar molts i variats aspectes. Dedicar temps i recursos és el que feim 
aquí, sempre en aquells que formen part de les línies d’actuació i consideram que són bons per al 
municipi. El fet que pogués sortir endavant aquesta residència seria la millor de les notícies per 
revalorar una àrea degradada, donar sortida a un polígon sobredimensionat i poder gaudir de serveis de 
salut en el mateix municipi que, avui dia, ni ens podem plantejar donar de manera pública. 
 
- Hi ha hagut reclamacions per la invasió d’espais de les terrasses a la plaça del Conqueridor, 
sol·licitant-ne la seva delimitació. En el plenari passat no s’havia contestat. S’ha contestat la demanda? 
Quines passes s’han fet al respecte?  
 
Resposta: Impulsar la contractació de la plaça d’enginyer que és clau en la resolució d’aquest problema i 
proposar, juntament amb el cap de la Policia Local, mesures per tenir més disponibilitat d’efectius de la 
Policia Local que, per desgràcia, avui encara no tenim. 
 
- Què heu contestat a la instància que presenta el rector d’Artà per tal de poder arreglar les murades de 
Sant Salvador? No pensau que és molt delicat no contestar quan es tracta d’un tema tan controvertit?  
 
Resposta: Encara no està contestat, aquesta setmana es farà. 
 
- Com s’han controlat des de l’Ajuntament les obres de la plaça del Conqueridor? S’han fet reunions 
d’obra? Amb quina freqüència? Quin tècnics hi han assistit? Hi ha assistit regularment algun membre 
de l’Equip de Govern? S’han fet actes de les visites? Ens en podeu donar una còpia?  
 
Resposta: Cada dijous, a les 12.30 hores, hi ha una reunió entre el tècnic redactor i l’empresa 
adjudicatària, a la qual també assisteix personal tècnic de l’Ajuntament i en algunes ocasions jo mateix. 
Li passaré còpia de les actes. 
 
- En quin estat es troben les tramitacions per a les dotacions de servei de les urbanitzacions de Betlem i 
Sant Pere?  
 
Resposta: Els plans especials 4 i 5 (PE 4 i 5) es troben en tramitació. Concretament, el 25/04/2017 
(RGS 830) se sol·licità un informe a la Comissió de Medi Ambient de les Illes Balears respecte de la 
subjecció o no a avaluació ambiental estratègica del PE 4 i 5. No s’ha rebut resposta. El projecte de 
dotació de serveis no s’ha encarregat encara. 
 
- Ja s’ha fet la liquidació definitiva de la dotació de serveis de s’Estanyol. Hi ha hagut al·legacions? Ja 
s’han contestat totes? En quin sentit?  
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Resposta: Ja s’han fet, i les al·legacions que hi ha hagut s’han desestimat. 
 
- Quina empresa s’ha contractat per redactar el pla especial de les urbanitzacions de Sant Pere i Betlem? 
 
Resposta: L’empresa Consultors d’Enginyeria i Urbanisme, SL (Pere Ventayol March, enginyer de 
camins, canals i ports), per Junta de Govern Local d’1 de febrer de 2017. 
 
- Quina empresa s’ha contractat per a l’execució de la reforma de l’habitatge dels Quatre Cantons? 
 
Resposta: L’empresa Construcciones Mulet Campins, SL, per Junta de Govern Local de 17 de març de 
2017. 
 
- La carpa del Poliesportiu no té llicència d’activitats, com tots sabem. UIA va fer una moció per 
convertir en definitiva la instal·lació, que era de caràcter provisional. Ens vàreu contestar que en el pla 
director de la remodelació del Poliesportiu s’eliminaria. Segons les respostes del regidor d’Esports, i 
perquè en el pressupost no hi ha cap dotació en aquest sentit, no s’hi farà cap actuació. Segons ens 
consta, s’hi segueixen sol·licitant la realització d’activitats. No pensau que és urgent actuar en aquesta 
instal·lació? 
 
Resposta: Estam buscant la millor solució. 
 
Incidències  
 
- Obrim aquest apartat dins les preguntes per fer un seguiment de les incidències, ja que pensam que són 
importants. Les incidències que entren a través de la nova aplicació i la web, es contesten? Com? Qui?  
 
Resposta: Si deixen un correu electrònic per poder enviar la resposta, sí. Es fa per correu o, fins i tot, a 
alguns, ho hem fet per telèfon. No hi ha ningú específic per fer això. D’altra banda, avui les hi 
contestarem; de tota manera, rebreu un llistat mensual de les incidències i de com es resoldran. 
 
- El dia 30 d’abril es va reclamar que al carrer de Ciutat no hi havia llum. A què es degué aquest 
problema? Es va solucionar el mateix dia?  
 
Resposta: Era un tema de fases i del rellotge que els controla. Es varen reprogramar els rellotges i 
després va anar bé.  
 
- Els dies 1 i 8 de maig es reclama la neteja de la zona comuna entre els dos edificis de l’IBAVI. S’ha 
netejat? Si és que sí, quan? Si és que no, per què?  
 
Resposta: Segons la informació que jo tenc, sí s’ha netejat i es va fer fa unes dues setmanes. S’havia 
quedat amb els joves del Centre Jove per poder fer una jornada de neteja i quan hi varen anar ja estava 
net. 
 
- El dia 1 de maig es va avisar que els fanals de la zona de sa Clota i Castellet estaven encesos a les vuit 
de l’horabaixa, quan encara feia claror. Per què hi estaven? S’ha arreglat? Si és que sí, quan? Si és que 
no, per què?  
 
Resposta: És un tema de cèdula fotoelèctrica i de rellotge; en principi ja està arreglat. 
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- El 20 d’abril entrà una incidència que fa referència al “potencial” perill que suposa una instal·lació 
infantil al parc de la Colònia (concretament, l’excessiva amplària entre graons d’una escala). S’ha fet 
res al respecte?  
 
Resposta: Sí, s’ha encarregat a l’empresa que posàs una barana al costat de la rampa i també es posarà 
l’edat recomanada que han de tenir els nins a cada element. 
   
- També hi ha referents als excrements de cans, bastants. Els Independents presentàrem una moció per 
intentar pal·liar aquest fet, a la qual l’Equip de Govern votà en contra argumentat que pretenia posar en 
marxa campanyes de conscienciació social. A hores d’ara, no se n’ha fet cap, encara. Es pensa fer res al 
respecte? Quan? 
 
Resposta: S’està treballant amb la modificació de l’Ordenança. 
 
- El dia 8 de maig hi hagué una incidència per la presència d’enderrocs a la plaça de l’IBAVI. Quines 
passes s’han fet? 
 
Resposta: Ens posarem en contacte amb ells i els explicarem el cas.  
 
Festes 
 
- Segons el Reglament de festes aprovat per aquest Ajuntament, s’ha de fer una convocatòria amb 
l’ordre del dia a tots els integrants de la Comissió que, segons l’article 3, són, entre d’altres, un 
representant de cada entitat inscrita en el RMEC. Com s’ha fet la convocatòria d’aquests representants? 
 
Resposta: No s’ha fet.  
 
- Per altra banda, segons l’article 2, en què s’estableixen les funcions de la Comissió, el punt 6 concreta 
que haurà de conèixer i valorar els pressupostos de les festes, així com la liquidació, detalladament, de 
l’any anterior. Segons ens consta, a la reunió feta a la Colònia no es va presentar la liquidació del 
pressupost de festes de 2016 ni el pressupost de 2017. I a la convocatòria de la de Sant Salvador, 
tampoc no figura en l’ordre del dia. Per què no es compleix el Reglament de festes aprovat pel Ple? 
 
Resposta: Té tota la raó i prendrem les mesures pertinents per tal de millorar aquest fet i donar 
compliment al reglament aprovat. 
 
Promoció econòmica  
 
- Segons el conveni amb l’Associació Empresarial d’Artà, i segons les vostres informacions, aquesta 
entitat ha de ser l’encarregada de la gestió de la marca D’Artà a l’Estació del Tren, feina per la qual 
se’ls atorga una subvenció de 70.000 euros (i ja hem dit diverses vegades que, segons la Llei de 
subvencions, una subvenció no pot tenir una contrapartida, com és la de la gestió a canvi de doblers). 
Segons la informació de què disposam, s’han pagat al 2017 factures per suport a l’atenció al públic de 
l’Estació per un import total de 6.534 euros. S’estan duplicant els pagaments? Quin servei es dona amb 
aquestes factures? Quin servei dona l’Associació Empresarial amb els 70.000 euros atorgats?  
 
Resposta: Crec que us heu equivocat d’any; al 2016, abans de de fer el conveni del servei amb 
l’Associació, sí que hi havia aquest suport, avui dia ja no. 
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- El mes de gener es varen pagar 8.560,08 euros a l’Associació Empresarial, al marge dels 70.000 euros 
del conveni, pel concepte de promoció de festes de Nadal. Què es va pagar amb aquesta quantitat? 
Quins actes de promoció de les festes de Nadal s’executaren? Ens podeu fer còpia de la memòria 
d’aquest servei? 
 
Resposta: L’Associació Empresarial va dur tot el pes i l’organització i dinamització dels mercats de 
Nadal i altres esdeveniments lúdics i comercials de les festes de Nadal de 2016/2017; us hem passat per 
correu electrònic la informació detallada de les despeses. 
 
Interior 
 
- Un treballador de l’Ajuntament ha hagut de sol·licitar l’equiparació salarial al sou dels seus iguals. 
Al·legava el que semblava ser un oblit o descuit. En el plenari passat ens diguéreu que ho revisaríeu. 
Com està la tramitació?  
 
Resposta: S’ha contestat segons l’informe jurídic, que desestima la seva petició. 
 
- Encara no han donat resposta a la impugnació d’UIA del procés d’adjudicació de les obres de la plaça 
del Conqueridor, carrers de Montserrat Blanes i Ramon Llull. En el plenari passat demanàrem que es fes 
la resposta per escrit, tal com s’havia fet la impugnació. Ens diguéreu que compliríeu els terminis. Ja 
férem aquesta pregunta el mes passat, però no ens la contestàreu, ja que simplement diguéreu que faríeu 
el millor per conservar la subvenció, que també és la nostra intenció. Però, quins són els terminis per 
resoldre una impugnació? 
 
Resposta: Als 6 mesos de la resolució tàcita, com deveu saber, podeu interposar el recurs contenciós 
administratiu.  
 
- Quan es constituiran els tribunals per cobrir les places d’assessor jurídic, enginyer industrial, tècnic de 
medi ambient i tècnic esportiu? 
 
Resposta: El tribunal de la plaça d’enginyer ja està constituït i a punt de fer-se la primera prova de 
català.  Quant al tribunal de tècnic de medi ambient, estam pendents que arribi el nomenament d’un  
vocal que hem sol·licitat al Consell de Mallorca i, després, ja es podrà fer la publicació dels aspirants i 
el calendari de les proves. Sobre el tècnic esportiu, actualment ens estan arribant els nomenaments. I la 
d’assessor jurídic és la que està més enrere. 
 
- Ens podeu dir qui utilitza el número de telèfon 619 703 049? 
 
Resposta: Un membre de Protecció Civil i no tenc per costum dir noms de persones físiques al plenari. 
Si voleu, us ho dic després. 
 
- El 8 de setembre de 2016 es va comprar una grua per donar el servei. Però ens diguéreu que no hi 
havia cap operari que la pogués maniobrar. Se segueixen pagant factures del servei de grua amb 
empreses privades. Han passat més de vuit mesos. On és la grua? Quan tendrem el servei públic i 
deixarem de pagar dues vegades pel mateix servei? 
 
Resposta: El servei de grua municipal començarà en el mes de juny i no s’han pagat mai ni es paguen 
dues vegades el mateix servei. 
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- El primer trimestre de 2017 s’han gastat, per diversos conceptes, 9.141,27 euros en publicitat. Quins 
beneficis s’obtenen amb aquesta despesa tan alta? 
 
Resposta: La promoció i la comunicació són necessàries en molts d’aspectes; hi feim esforços 
importants i se’n seguiran fent. 
 
- A quins acords es va arribar a la passada Mesa de Negociació amb els sindicats? 
 
Resposta: A la passada mesa de negociació no es va arribar a cap acord, simplement es varen fer les 
propostes, hi va haver alguna contraproposta i ara estam estudiant la documentació per tal que el proper 
6 de juny puguem arribar a acords. 
 
Medi ambient 
 
- Dia 23 d’abril hi hagué una incidència sobre la regulació de l’entrada de vehicles al Parc Natural. Hi 
ha una foto amb la presència d’un vehicle, del qual es veu la matrícula. No es tracta, aquesta informació, 
d’un tipus d’informació protegida per la LOPD ? 
  
Resposta: Sembla que no, però es consultarà. 
 
- En el plenari del mes passat demanàrem que s’instal·lin elements dissuasius naturals (roques, per 
exemple) que impedeixin l’accés a la vorera de la mar (zona del caló dels Ermitans) a vehicles 
motoritzats i el seu acampament, perquè els darrers dies, quan l’afluència a la nostra zona costanera ha 
augmentat considerablement, ja s’han vist vehicles acampats en aquesta zona. Quines passes s’han fet?  
 
Resposta: Al caló dels Ermitans, ja s’han posat, però ens agradaria que ens diguéssiu on tenim els 
problemes i ho intentarem resoldre. Us demanam acotar els llocs. 
 
Serveis socials 
 
- El mes de març es pagaren 4.482 euros per 36 targetes de regal serveis socials. Què és això? Quin és 
l’objectiu?  
 
Resposta: Es tracta d’una targeta per a aliments. Sempre amb la valoració tècnica prèvia, s’aplica un 
barem en relació a la situació social, familiar i econòmica de la família. A través de les targetes (que són 
les mateixes que pot fer sevir qualsevol persona), es pretén evitar l’estigma i vetlar per la 
confidencialitat de les persones usuàries.   
 
- En el primer trimestre s’han gastat 9.008,36 euros per tres tallers educatius sobre drogues. Ens podeu 
passar la memòria d’aquestes feines? Quins resultats s’han obtingut?  
 
- Va ser l’Ajuntament que va donar la notícia a la premsa sobre l’accés al consum d’alcohol i drogues 
dels menors d’Artà? Què va costar aquest informe en què es basava la notícia? 
 
- Ens consta que una sèrie de treballadors de la Residència deixen la feina. Com i quan contractareu el 
nou personal?  
 
Resposta: D’una banda, en relació als auxiliars d’infermeria, ja s’ha publicat una borsa de feina i, 
segurament, durant un mes hi haurà una empresa externa. Quant a la netejadora, tenim borsa en vigor i 
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s’agafarà algú de borsa.  
 
Esports 
 
- En quin punt es troba el Pla director de la reforma del Poliesportiu Na Caragol?  
 
Resposta: En el mateix punt que el mes passat. 
 
- Teniu feta l’enquesta de satisfacció del Poliesportiu Na Caragol?  
 
Resposta: Sí, ara ens manca passar-la. Un tècnic s’encarregarà durant dos dies d’anar al Poliesportiu a 
passar-la als usuaris. Us en passaré la proposta i durant aquesta setmana encara sou a temps de fer-hi 
propostes.  
 
- El Poliesportiu de la Colònia ha estat tancat des d’abans de les festes de Setmana Santa i Pasqua per 
reparacions en les seves instal·lacions i, segons ens diguéreu en el plenari passat, es continuarien quan 
l’empresa tengués disponibilitat. Quines reparacions s’han fet? Eren tan urgents i necessàries que no 
podien esperar a haver passat el període de vacacions deixant a molts usuaris sense aquest servei?  
 
Resposta: S’ha fet una tasca de manteniment, neteja i millora del reixat que delimita el recinte, a més 
dels elements deteriorats dels vestidors. El motiu de tenir-la tancada era, simplement, per un tema de 
seguretat. Ara ja està oberta i a disposició de la ciutadania. 
 
- L’obertura de la pista de l’Institut per als patis oberts: en el plenari passat s’estava pendent de 
col·locar unes xarxes per delimitar l’espai, que sembla ja s’han instal·lat. Quan s’obrirà?  
 
Resposta: En principi, aquesta setmana. 
 
- Segons ens han fet arribar, hi ha algunes queixes de renou al Poliesportiu de la Colònia. Quins són 
aquests problemes de renou? Amb quina freqüència el regidor d’Esports visita aquestes instal·lacions? 
 
Resposta: Renous dels usuaris que juguen, sobretot els de l’impacte de les pilotes amb les reixes que 
delimiten el recinte. Aquest és un dels motius pels quals era necessari la millora feta. 
 
Educació 
 
- Seguiu pagant el conserge a través d’una empresa en lloc d’internalitzar la feina, que costa 
2.196,15 euros mensuals. A més, ha sortit en premsa que aquesta empresa no pot contractar amb les 
institucions per estar condemnats els seus dirigents. Heu fet alguna passa en algun dels dos sentits: la 
internalització de la feina i la comprovació de la possibilitat de contractar amb l’Administració pública? 
 
Resposta: Aquesta és una tasca que està internalitzada fa temps, que, a més, podríem valorar si 
correspon a la Conselleria d’Educació o a l’Ajuntament, i que l’únic que es fa es cobrir una baixa de 
maternitat per l’única via que hem pogut de manera ràpida. La persona que hi ha estat sempre es 
reincorpora dia 1 de juny i l’empresa estarà algunes hores fins dia 16. En relació a la seva situació 
judicial, ens han enviat informe jurídic perquè ho puguem valorar.  
 
- L’IEB s’ha posat en contacte amb l’Ajuntament per oferir tallers de llengua catalana per a joves 
nouvinguts per a aquest estiu. Heu difós aquesta informació entre les escoles i els espais on freqüenten 
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els joves per tal que n’estiguin assabentats i se’n puguin beneficiar?  
 
Resposta: No en tenia constància, per ventura el/la tècnic/a que ho va rebre no ho va considerar 
prioritari, demà ho confirmaré, perquè no m’havia arribat i avui no m’ho han pogut aclarir. Sempre que 
rep informació, la pas als tècnics d’educació perquè se n’estudiï la seva viabilitat i, de la mateixa 
manera que a la pregunta que ve, moltes vegades els tècnics són conscients que als centres escolars els 
arriben per altres llocs i, per no saturar, ho eviten. 
 
- En data 21 d’abril l’Escola Oficial de Manacor va lliurar uns cartells informatius sobre el curs 2017-
2018 per a què l’Ajuntament se’n faci ressò. On s’han instal·lat? On Són? 
 
Resposta: No en tenia constància, per ventura el/la tècnic/a que ho va rebre no ho va considerar 
prioritari, demà ho confirmarem perquè no m’havia arribat i avui no m’ho han pogut aclarir. Sempre 
que rep informació, la pas als tècnics d’educació perquè se n’estudiï la seva viabilitat. 
 
Joventut 
 
- El dia 22 d’abril es va fer una jornada a Sóller sobre el problema del botellón a les festes dels pobles. 
Hi va assistir algun membre de l’Equip de Govern per participar-hi? Són conscients que a Artà tenim 
algun dels problemes que es tractaren en aquelles jornades? Faran alguna passa en aquest sentit de cara 
a les festes patronals? 
 
Resposta: No tenim constància de cap convidada a aquesta jornada; sí que hem rebut una acta amb les 
conclusions d’aquesta jornada. Passes, en feim constantment, juntament amb la Regidoria de Serveis 
Socials per intentar reduir el consum d’alcohol entre els joves. Pel que fa al botellón de les festes 
concretament, ho estam estudiant. 
 
- Què li heu contestat al veïnat que va presentar una instància referent al botellón? 
 
Resposta: Encara no li hem contestat. 
 
Colònia de Sant Pere 
 
- Al plenari passat, amb una pregunta, diguérem que els temporals i qualque acte vandàlic han deixat 
algunes zones de bany de la Colònia sense la senyalització adient (ses Banyeres i Caloscamps, per 
exemple). Quan es fa comptes reparar-la? 
 
Resposta: Si ho sabeu, ens podeu donar a conèixer quina normativa estam incomplint. Com sabeu, se 
segueix fent feina amb totes les administracions que tenen competències en senyalística al litoral. Quant 
a emergències, hi ha una normativa d’emergències (Conselleria d’Administracions Públiques), com a 
municipi ecologista i preocupat per l’afluència de públic és una normativa discutible i hem de 
homogeneïtzar toponímia, GR, emergències, etc., no volem improvisar. De moment, el Pla de gestió del 
litoral que l’Ajuntament va començar, ha passat pel subcomitè de la Xarxa Natura 2000 i s’ha aprovat la 
inclusió del contingut als plans de gestió que s’estan desenvolupant, el quan es farà tot d’una que 
puguem. 
 
- Els veïns de la Colònia han realitzat una campanya ciutadana de recollida de signatures sol·licitant la 
possibilitat de fer extraccions de sang un pic per setmana a la Colònia. Quines passes s’han seguit a 
aquest efecte? Què se’ls ha contestat? 
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Resposta: Se seguirà treballant amb la conselleria per veure si ho aconseguim. 
 
Cultura 
 
- Al plenari passat diguérem que el Departament de Cultura del Consell de Mallorca ha posat a 
disposició dels ajuntaments que ho sol·licitin material expositiu per difondre l’emblemàtica figura 
d’Aurora Picornell. Ens diguéreu que no era del Consell, però que podria ser del Govern. El regidor del 
grup municipal Unió d’Independents d’Artà ha remès aquesta informació a la regidora. Quin ús pensa 
fer l’Ajuntament d’aquest material?  
 
Resposta: En primer lloc, vull agrair al regidor Amalio Arnandis que em fes arribar la informació. Vaig 
remetre la informació al Departament de Cultura. En un principi, ho volíem fer servir per utilitzar-lo a 
les escoles per mostrar la figura d’Aurora Picornell, però des de l’Institut de la Dona, que és qui va fer 
el material, ens han dit que no és adequat per utilitzar a les escoles i hem decidit fer-ho amb la 
Regidoria de Serveis Socials. 
 
- En el plenari del mes de gener férem un prec perquè l’Ajuntament fes les passes necessàries per arribar 
a un acord amb la família de Mossèn Antoni Gili perquè el seu llegat pugui estar a disposició de la 
ciutadania. Quines passes heu fet?  
 
Resposta: Des de la mort del mossèn l’any 2010, es parla d’aquest fons. El primer de tot, s’ha de veure 
exactament què hi ha, i això ja s’ha fet des del servei de biblioteques. Ara ens queda valorar el que hi ha 
i saber si podem utilitzar-lo. 
 
- El Departament de Cultura, Patrimoni i Esports posa a l’abast dels ajuntaments espais per a edicions 
municipals a la Fira del Llibre en català. Teniu previst enviar-n’hi? 
 
Resposta: Realment, edicions pròpies municipals, ara mateix només en tenim dues: la de la toponímia 
de la costa d’Artà i la nova edició dels Croquis artanencs. Les dues estan a diferents comerços de les 
editorials i no creim que enguany enviem res 
 
- Com estan les inversions del Consell de Mallorca a Bellpuig? 
 
Resposta: Aquesta pregunta l’hauríem de dirigir al Departament de Patrimoni del Consell de Mallorca. 
Supòs que ja en sabeu la resposta. Sobre els pressupostos hi ha 400.000 € per invertir-hi. Pel que 
sembla, hi ha una discrepància entre la interpretació que fan els tècnics del Consell de Mallorca de 
l’escriptura de donació, la que feim nosaltres i la que fan els propis donataris que, casualment, és la 
mateixa que feim nosaltres. 
 
Patrimoni 
 
- Quant ha costat, per conceptes, fins ara, la fira Artalaiòtica? Quines subvencions, fins ara, s’han 
atorgat per l’esdeveniment? 
 
Resposta: De moment no hem rebut cap subvenció. Tenim aprovats, al pressupost de 2017, 
15.000 euros per a la fira. Estam preparant una memòria econòmica i tècnica, així com propostes de 
millora, que us farem arribar en tenir-la llesta.  
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- Segons el programa repartit porta a porta no s’especifica on es faran els actes de la fira Artalaiòtica. 
Per què?  
 
Resposta: S’avaluarà, se’n pren nota i s’inclourà a les propostes de millora. 
 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 
1. Ens poden dir de quines nacionalitats són els més de 200 empadronats des d’inici de l’any? 
 
Resposta: Són de moltes nacionalitats diferents, majoritàriament espanyols. Us passam el llistat de les 
diferents nacionalitats i el nombre de persones empadronades en cadascuna. 
 
2. Ens poden dir quan s’arreglarà el camí del Caló, principalment el tram aglomerat de Betlem? 
 
Resposta: No està previst fer-se. 
 
3. Ens poden dir quan s’arreglarà el mirall romput cap a la Clota, baixant de Sant Salvador? I quan faran 
nets els restants que hi ha a tot el municipi? 
 
Resposta: Ho passarem a la Brigada i, tot d’una que puguin, ho faran. 
  
4. Ens poden dir quants de doblers té l’Ajuntament dipositats a comptes bancaris? 
 
Resposta: 4.902.245,74 €. 
 
5. Ens poden dir, a dia d’avui, quants de doblers li deuen a l’Ajuntament? El Govern balear i el Consell 
de Mallorca li deuen doblers? En cas afirmatiu, quina quantitat cadascun d’ells? 
 
Resposta: No podem dir que ens deuen doblers; sí que hi ha moltes subvencions en tramitació o 
convenis, com el de Bellpuig, que esperam tenir. 
 
6. Ens poden dir per a quan es demanaran responsabilitats pel cas del Poliesportiu de la Colònia? 
 
Resposta: Posarem una junta de portaveus i parlarem d’aquest i d’altres temes. 
 
7. Ens podrien dir quan serà una realitat el punt verd de la Colònia? 
 
Resposta: La cosa està enrere; estam encara amb la fase de la modificació de normes per ampliar la 
depuradora. No m’atrevesc a donar terminis. 
 
8. Ens poden dir quin és es motiu pel qual no hi llum al Cementeri de la Colònia? 
 
Resposta: No en tenia constància, però demà ho miraré i li contestaré. 
 
9. Ens poden dir per què, quan es tallen herbes als carrers de la Colònia, no es recullen? 
 
Resposta: Xerrarem amb l’empresa de neteja i els ho comentarem. 
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10. Ens poden dir quines mesures han pres o pensen prendre per ajudar els ciutadans per combatre la 
plaga de serps, com per exemple gàbies, ratolins, etc. 
 
Resposta: Cap. 
 
11. Ens poden dir quan es llevaran les herbes que hi ha als camins rurals del nostre municipi? 
 
Resposta: Dia 1 de juny tornarem comptar amb el servei. 
 
12. Ens poden dir o informar en quin punt es troba el tema del nou geriàtric? 
 
Resposta: No hi ha hagut avanços. 
 
13. Per a quan el canvi dels senyals vells i obsolets? 
 
Resposta: Hi estam fent feina, però evidentment no tan ràpid com tots voldríem. 
 
14. Ens poden dir si es fa un seguiment dels canvis de circulació? 
 
Resposta: Sí, la policia hi està damunt. 
 
15. Ens poden dir si pensen posar un cullerot a Na Bernadeta i si pensen desbrossar-la? 
 
Resposta: Entenem que el manteniment no és nostre. 
 
16. Quan començaren les obres de reparació a Sant Salvador i de l’esbaldrec de la carretera del Camp 
de Futbol? 
 
Resposta: La reparació de les murades de Sant Salvador, més prest que tard; l’altra, en tenir dotació 
pressupostària ho farem. 
 
17. Quan es col·locaran les papereres previstes? 
 
Resposta: Estam fent feina i, urgentment, farem els canvis. 
 
18. Les cotxeres noves del tren estan totalment tapiades, per quin motiu l’Ajuntament no les empra com 
a magatzem, dipòsit de cotxes municipal o altres? 
 
Resposta: Perquè van sortir a licitació per part de SFM i les té una empresa privada en concessió. 
 
19. Ens poden dir en quin punt d’actuació es troba la ronda Ma 3333? 
 
Resposta: Segons em varen informar dia 9 de maig, encara està a la Comissió de Medi Ambient. 
 
20. Ens poden dir si les obres que actualment es realitzen al nostre municipi van amb els terminis 
previstos? 
 
Resposta. Quina de les quals? 
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La de remodelació de la casa del carrer dels Quatre Cantons va amb els terminis prevists i, pel que fa a 
la del carrer de Montserrat Blanes, l’empresa té previst complir els terminis. 
 
21. Ens poden dir si han rebut queixes per la realització d’aquestes obres? 
 
Resposta: De la del carrer dels Quatre Cantons, no. De la del carrer de Montserrat Blanes, les pròpies 
que es tenen quan hi ha una obra, però que jo sàpiga i de forma oficial no. 
 
22. A la fira prehistòrica no hi ha falconeria, per quin motiu? 
 
23. Quan es col·locaran les mesures anticagarades de cabots i oronelles? 
 
Prec 
 
- Demanan una menció o un reconeixement honorífic al matrimoni més major del nostre municipi. 
 
Resposta: Es tendrà en compte. 
 
 
Acords 
 
1. Acordar, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i tretze els 
assistents, aprovar l’acta de la sessió de 24 d’abril de 2017. 
 
2. Acordar, per unanimitat: 
2.1. Adherir-se novament al Pacte ciutadà per una Mallorca lliure de violències masclistes que 
inclou les modificacions efectuades per la Direcció Insular d’Igualtat. 
2.2. Trametre aquest acord a la Direcció Insular d’igualtat del Consell de Mallorca. 
 
4. Acordar, per 12 vots a favor (UIA, PI, PSOE i AA) i 1 abstenció (PP): 
4.1. Manifestar que l’actual sistema de finançament autonòmic resulta injust i arbitrari per a les Illes 
Balears, que reben un finançament, unes inversions i unes compensacions molt inferiors a la quantitat 
que aporta anualment en tributs recaptats en el nostre territori. 
4.2. Manifestar que cap millora d’un sistema que deixi en mans de l’Estat la recaptació dels tributs, o 
que quedi pendent de l’acord amb la resta de comunitats, resoldrà els problemes que tenen les 
administracions de les nostres illes per oferir uns serveis bàsics de qualitat als seus ciutadans (educació, 
sanitat, serveis socials, medi ambient, etc.) 
4.3. Instar el Congrés dels Diputats espanyol i el Parlament de les Illes Balears a dur a terme els canvis 
legals oportuns, inclosa la reforma constitucional si fos necessari, per garantir un sistema en què la 
gestió tributària (exacció, gestió, recaptació, liquidació, revisió, sanció i inspecció) de tots els tributs 
suportats a les Illes Balears quedi en mans de l’Agència Tributària de les Illes Balears (ATIB), com a 
única administració responsable, i que aquesta, de la quantitat total recaptada, satisfaci a l’Estat les 
despeses que el Govern de l’Estat tengui a les Illes Balears, a més d’una aportació al Fons de 
Compensació Interterritorial consensuat entre ambdues parts. 
 
5. Acordar, per unanimitat: 
5.1. Fer una aportació, l’Ajuntament d’Artà, de 100 euros al capital social de la cooperativa Som 
Energia, SCCL, i així poder formar part d’un moviment social de transformació del model energètic. 
5.2. Participar, l’Ajuntament d’Artà, com a soci i en la mesura de les seves possibilitats, en les 
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assemblees que convoqui la cooperativa Som Energia, SCCL. 
5.3. Realitzar les gestions necessàries per tal de contractar progressivament en els edificis o 
instal·lacions municipals el subministrament d’electricitat 100 % renovable.  
5.4. Fer públic aquest acord per donar-lo a conèixer i contribuir d’aquesta manera a la promoció del 
consum d’electricitat d’origen renovable. 
 
6. Acordar, per 12 vots a favor (UIA, PI, PSOE i AA) i 1 abstenció (PP): 
6.1. Manifestar-se contrari, l’Ajuntament d’Artà, a la difusió de qualsevol missatge d’odi per orientació 
i identitat sexual i expressió de gènere. 
6.2. Dins l’àmbit de les competències l’Ajuntament d’Artà, impedir la difusió de qualsevol missatge 
d’odi per orientació o identitat sexual i expressió de gènere. 
6.3. Comprometre’s, l’Ajuntament d’Artà, a desenvolupar al llarg de l’any programes, campanyes i 
activitats de promoció de la salut i l’educació sexual dirigits a tota la població, prioritàriament a la 
població estudiantil, jove i a col·lectius socials vulnerables des d’una perspectiva de diversitat sexual 
que inclogui la diversitat d’orientació sexual i identitat de gènere i que faciliti la superació d’estereotips 
i prejudicis contra les persones LGTBI. 
6.4. Instar el Govern de les Illes Balears a declarar “no grata” el bus de HazteOir.org. 
6.5. Instar el Govern de l’Estat espanyol a retirar a HazteOir.org la declaració d’utilitat pública 
6.6. Trametre aquest acord als col·lectius constituïts LGTBI amb seu a Mallorca. 
 
P1. Acordar: 
1. Acordar, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de l’aprovació, si s’escau, 
de la dedicació i la retribució del batle. 
2. Acordar, per 7 vots a favor (PSOE, PI i AA) i 6 en contra (UA i PP), aprovar la proposta de l’Equip 
de Govern referent a la dedicació i la retribució del batle. 
 
P2. Acordar: 
1. Acordar, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de l’aprovació, si s’escau, 
de la dedicació i la retribució del primer tinent de batle, Bartomeu Gili Nadal. 
2. Acordar, per 7 vots a favor (PSOE, PI i AA) i 6 vots en contra (UIA i PP), aprovar la proposta de 
l’Equip de Govern de dedicació i retribució del primer tinent de batle. 
 
P3. Acordar: 
1. Acordar, per unanimitat, ratificar la urgència i la inclusió en l’ordre del dia de l’aprovació, si s’escau, 
del nomenament dels representants de la corporació als òrgans col·legiats institucionals en els quals ha 
de ser representada. 
2. Acordar, per unanimitat, nomenar els representants següents per a la Junta Rectora del Parc Natural 
de la Península de Llevant: 
Representat titular: Ana María Comas Delgado 
Representant suplent: Manuel Galán Massanet. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 

El batle 
 


